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A Bizottság változtatási szándékát vi-
szont nagyon komolyan kell venni. 
Ugyanis amíg az irányelv „csak” egy 
iránymutató ajánlás a tagországi jogsza-
bályok kialakításához, addig a most be-
vezetni kívánt EUrendeletet már köte-
lezõ jelleggel, azonos szöveggel kell a 
tagállamoknak átvenniük, ami teljesen 
lekorlátozza az egyes országok külön-
bözõségeibõl adódó sajátosságok meg-
jelenítésének lehetõségét. 

Ezért már most, a rendelet szövegé
nek kialakítása során komoly harcot 
kell vívnunk azért, hogy a végén a mi 
viszonyainkra megfelelõ és az eddigi 
gyakorlatunkhoz nagyon hasonló vég
eredményt kapjunk az új rendelettel. 

Fontos tehát tudnunk azt, hogy mi-
hez is kell igazodnunk, mibõl indulunk 
ki most, hogy néz ki az erdészeti sza-

porítóanyag-termesztésben a jelen és a 
közeljövõ.

Mint tudjuk, az erdészeti szaporító-
anyag-gazdálkodás legfõbb feladata az 
erdõállományok, faültetvények felújítá-
sához, telepítéséhez szükséges hagyo-
mányos és nemesített szaporítóanyag 
megfelelõ mennyiségben és minõség-
ben történõ megtermelése. 

A 2012 és 2022 közötti idõszakban 
az erdészeti szaporítóanyag megter-
melt mennyisége Magyarországon 
2016ig fokozatosan növekedett, mint
egy 250 millió db/év szintre, majd 
 ezután visszaesett a 2012es szintre, 
(mintegy 150 millió db/év), amit azóta 
is tartunk. Természetesen a hazai ke-
mény lombos fafajokból termelõdik a 
legtöbb facsemete, beleértve az akácot 
is, melynek további mennyiségi növe-

kedése várható a jövõben az új erdõte-
lepítésekben. Klímaváltozási okokból 
visszaszorulóban van a fenyõcsemeték 
termelése, a cserjék termelése pedig 
várhatóan stagnálni fog. Erõsen vissza
szorult a ritkább elegyfajok és mellékfa
fajok csemetetermelése.

Az erdõtelepítések mértéke mint a 
szaporítóanyag-keresletet befolyásoló 
egyik fõ tényezõ, hatással van az éven-
te megtermelésre kerülõ szaporító-
anyag mennyiségére, hiszen az a folya-
matos termelés likviditását hivatott biz-
tosítani. Bár a kapcsolat éves szinten 
vagy néhány évet felölelõ idõtartam-

Az Európai Unió Bizottsága az idei évben újra belevágott, hogy rendeleti szinten 
szabályozza az eddig „csak” irányelvvel szabályozott erdészeti szaporítóanyag- 
termelést és -forgalmazást. Az 1999/105 EC irányelv bizonyos tekintetben való-
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idõ alatt. A termelési feltételek, módszerek, sõt maguk a termelõk is sokat vál-
toztak, a modern technológiák, a digitalizáció is a szabályozás újratervezését 
veti fel. Hazánkban az EU-csatlakozásra idõzített 110/2003 FVM rendeletben 
szabályoztuk le ezt a szakterületet az irányelv elõírásainak megfelelõen.

Az európai uniós és a hazai erdészeti 
szaporítóanyag-gazdálkodás 

Változások várhatóak a szabályozásban
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ban nem feltétlenül mutatható ki, hosz-
szú távon viszont a hatás igazolható. 
Ebben a tekintetben jelenleg egy erõs 
felívelõ tendencia mutatkozik. 

Az Országfásítási és erdõtelepítési 
program mintegy 50 ezer ha új erdõ te-
lepítéséhez kíván minõségi erdészeti 
szaporítóanyagot. Emellett egyéb pá-
lyázati lehetõséget is kaptak a csemete-
kertek, elsõsorban gépfejlesztésre, így 
remélhetõen hamarosan ismét megnö-
vekszik a csemetetermelés volumene.

A termelõ szektorokat tekintve az 
adatok jellemzõen nem fognak változni 
a közeljövõben, továbbra is biztosan a 
magánszektor termelése lesz a számot
tevõ. Az erdõgazdaságok várhatóan 
foko zatosan csökkentik vagy esetleg 
szinten tartják a szaporítóanyag-terme-
lésüket. A társas vállalkozások és szö-
vetkezetek, bár nem képviselnek je-
lentõs arányt, termelési színvonaluk 
feltehetõen nem fog jelentõsen meg-
változni. Az erdészeti szaporítóanyag 
adatbázis alapján bár hazánkban je
lenleg 700 db fölötti engedélyes erdésze
ti csemetekert van, de ezek közül csak 
320 folytatott termelést 2022ben. 

Az erdészeti szaporítóanyaggaz
dálkodás alapját a nyilvántartott, el
lenõrzött szaporítóanyagforrások ké
pezik. Fõ állományalkotó fafajaink és 
elterjedtebb elegyfajaink esetében 
ugyanis a szaporítóanyag termelésére 
és felhasználására minõsítési és szár-
mazásigazolási kötelezettség vonatko-
zik, míg néhány fafaj esetében csak el-

lenõrzött és nyilvántartott termesztést 
ír elõ a jogszabály. Ezeket a rendele-
tünk I. mellékletének A és B fafajlistája 
tartalmazza.

A szaporítóanyagok forgalomba ho-
zatalának minimális alapvetõ követel-
ménye a begyûjtés helyének ismerete, 
ami a szaporítóanyagot származás-azo-
nosított kategóriába sorolja. A szaporí-
tóanyag-hatóság e szaporítóanyag-for-
rásokat regisztrált, származásazonosí-
tott kategóriaként tartja nyilván. 

A regisztrált, származásazonosított 
kategóriába tartozó szaporítóanyag 
források darabszáma hazánkban a 
NÉBIH nyilvántartása szerint 2022
ben mintegy 1530 db, összterületük pe
dig mintegy 312 ezer hektár volt. Ezen 
felül vannak a magasabb szaporítási fo-
kozatú, minõsített törzsültetvények, 
amelyek lehetnek kiválasztott magter
melõ állományok, anyatelepek és a 
magtermesztõ plantázsok.

A rendelkezésre álló adatokból vilá-
gosan látszik, hogy a magyar szaporító-
anyag-termelés alapvetõen alapanyag 
hiányos gazdálkodásban van. Már az 
elmúlt években is mutatkozott hazánk-
ban a klímaváltozás negatív hatása, 
amely folyamatos maghiányt okozott 
az erdészeti magok tekintetében. 

Fõ fafajainkból a legtöbb szezonban 
külsõ források igénybevételére volt 
szükség, elsõsorban Románia, Erdély 
területeirõl. Bizonyosnak tekinthetõ, 
hogy a klímaváltozás irányának megfe-
lelõen DK-i irányból, tehát Bulgáriából, 
Szerbiából is jelentõs szaporítóanyag- 
behozatalra lehet szükség. Ugyanilyen 
okokból és célból a magyar erdészeti 
szaporítóanyag pedig ÉNY-i irányban 
lesz kelendõ, Ausztria, Németország, 
Franciaország stb. területein.

Ez a kiindulási helyzet. Mit ajánl 
nekünk ehhez képest az új EU 

szaporítóanyag-rendelet?
Az erdészeti szaporítóanyag szakterüle-
ten Magyarország sok évtizedes hagyo-
mánnyal rendelkezik mind a termelés/
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forgalmazás mennyiségét és minõsé-
gét, mind pedig azoknak a hatósági el-
lenõrzését tekintve. 

A szakterület uniós szintû szabályo-
zása módosításának szükségességével, 
idõszerûségével, annak szándékával 
egyet tudunk érteni. Fontosnak tartjuk 
az európai szintû nyomonkövetési 
rendszer kibõvítését és összehangolá-
sát a tagállamok között. 

A jó minõségû, megfelelõen doku
mentált erdészeti szaporítóanyag – 
köztük a magyar erdészeti facsemete és 
mag – kiemelten fontos lesz a jövõben a 
klímaváltozás irányának megfelelõ for
galmazás tekintetében, különösen a 
magyarországi fafajgazdagság és a 
magyar erdõk rendkívüli biodiverzitá
sának tükrében.

Az agro-biodiverzitás megõrzése el-
engedhetetlen ahhoz, hogy a jövõ tár-
sadalma megfelelõ válaszokat tudjon 
adni a klímaváltozás kihívásaira, ezáltal 
tudjuk csökkenteni a külföldi szaporí-
tóanyagok iránti kiszolgáltatottságun-
kat és megteremteni a magyar erdészet 
függetlenségét, illetve biztosítani tudjuk 
a várható jövõbeli klímaviszonyokhoz 
alkalmazkodni képes szaporítóanya
gok használatát a területeken. Ugyan-
akkor igyekeznünk kell a déli-délkeleti 
származások és a szárazságtûrõ fafajok 
egyre fokozottabb használatára is.

A Bizottság által bemutatott rende-
lettervezet-javaslat támogatja az éghaj-
latváltozáshoz való alkalmazkodást a 
gazdálkodásban. A szabályozás felül-
vizsgálatának célja, hogy az eddigi 
irányelvet rendelettel kívánja felváltani. 

A tervezet fenntartja a törzsültetvé-
nyek/magforrások nyilvántartásba vé-
telének és az erdészeti szaporítóanyag 
forgalomba hozatala elõtti tanúsításá-
nak elvét. A törzsültetvények elõzetes 
kiértékelési rendszere, amely során az 
adott faállomány fenntarthatósági jel-
lemzõit is figyelembe veszik, biztosítja, 
hogy a megtermelt szaporítóanyag 
mind a jelenbéli, mind a jövõbeli kli-
matikus feltételekhez is képes legyen 
alkalmazkodni. 

A tervezetben szereplõ, a genetikai 
erõforrások megõrzését támogató sza-
bályozás segíti egyrészrõl a genetikai 
sokszínûség megõrzését, másrészrõl 
pedig a jövõ erdeinek ellenállóbbá té-
telét. A tervezett nemzeti vészhelyzeti 
tervek segíteni tudják a szélsõséges 
idõjárási események és természeti ka-
tasztrófák esetén fellépõ esetleges sza-
porítóanyag-hiány kezelését. A tervezet 
nagy hangsúlyt fektet a fenntartható-
ságra, az innovatív termelési lehetõsé-

gekre, a biomolekuláris eljárások alkal-
mazására és a digitalizáció bevezetésé-
re. A javaslat ugyanakkor támogatja az 
ökológiai termelést és az ökológiai faj-
tákra vonatkozó szabályozást is.

Mire kell mégis figyelnünk?
Ugyanakkor már a tárgyalások legelsõ 
pillanatától fogva tisztában kell len-
nünk az EU-rendelettervezet Magyar
országra nézve veszélyes vagy nem elfo
gadható kitételeivel. 

Éppen itt, a legutolsó fejezetben emlí-
tett nemzeti vészhelyzeti tervek kialakí-
tásával, a fenntarthatósági kritériumok 

kidolgozásával az õshonos fafajok és 
származások esetén, és egyes hatósági 
feladatok esetleges átengedett jogkörû 
alkalmazásával nem tudunk teljesen 
azonosulni, azokat hazánk számára az 
EU-val kötelezõen bevezettetni nem sze-
retnénk. A tárgyalások során ezekre kü-
lönös hangsúlyt kívánunk fektetni, mert 
pl. a vészhelyzeti terv vagy az egyes ha-
tósági feladatok átengedése más szak-
mai szereplõk számára, most még belát-
hatatlan pénzügyi és humán többletigé-
nyeket generálhatnak, ami problémát 
okozhat a tagállamoknak, köztük ha-
zánknak is, ugyanakkor növelik a sze-
replõk dokumentációs terheit is, amit a 
rendelettervezet fõ céljai szerint minden-
képpen el kellene kerülni.

Általánosságban elmondhatjuk tehát, 
hogy szakmai kérdésekben és eljárás-
rendekben már a 2003as rendeletünk
ben is az EUirányelv ajánlásánál szigo
rúbb követelményeket írtunk elõ a hazai 
szabályozásban, pl. az elõírthoz képest 

több fafajnál tettük kötelezõvé az alkal-
mazását. A mostani EU-rendelet módo-
sítási tervezete ezekben a kérdésekben 
feltehetõen nem állítja hazánkat meg-
oldhatatlan feladatok elé. Bár az eddigi-
ekben a tagállamok a saját feltételeikre 
szabhatták az eljárásaikat, most az egy-
séges EU-elõírásokat viszont nehéz lesz 
úgy kialakítani, hogy minden tagállam-
nak egyszerre megfeleljen, mivel a gaz-
dálkodási és környezeti feltételek annyi-
ra különböznek egymástól.

Nagy veszélyt látunk viszont az EU ál
tal a rendelettervezetben nagyban támo
gatott új biomolekuláris technológiák al

kalmazásának elõírásaiban, a NGTNew 
Genomic Technics (Új géntechnológiák) 
szakterület elõretörésében. 

Ezek a kérdések a növényi szaporító-
anyagok (vetõmag, zöldségek, kerté-
szet) esetében még nagyobb problémá-
kat vetnek fel, mint az erdészeti szaporí-
tóanyagoknál, így a többi szakterülettel 
együtt tudunk ebben érvelni és küzdeni.

Október hónapban megjelenik az 
EU-s rendelettervezet hivatalos fordítá-
sa magyar nyelven, azután széleskörû 
társadalmi egyeztetést tervezünk a szá-
munkra elõnyös szövegezet kidolgozá-
sára, mely folyamat állásáról idõnként 
tájékoztatást kívánunk nyújtani.

Molnár György osztályvezetõ
NÉBIH Mezõgazdasági Genetikai 
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